
《现代修辞学引论》课程教学大纲 

 

课程基本信息（Course Information） 

课程代码 

（Course Code） 
CI411 

*学时 

（Credit 

Hours） 
16 

*学分 

（Credits） 
1 

*课程名称 

（Course Name） 

（中文）现代修辞学引论 

（英文）An Introduction to Modern Rhetoric 

课程性质 
(Course Type) 

限选 

授课对象 

（Audience） 
汉语言专业外国留学生 

授课语言 
(Language of Instruction) 

汉语 

*开课院系 

（School） 
人文学院 

先修课程 

（Prerequisite） 
 

授课教师 

（Instructor） 
柏亚东 

课程网址 
(Course Webpage) 

 

*课程简介（Description） 

本课程是为汉语言本科专业的留学生开设的选修课程，开课时间为第八学期。

现代修辞学是以现代语言学为理论基础，从语言和言语区分的角度研究语言修

辞手段、修辞方法和整个言语修辞规律的现代语言学分科，它以传统修辞学为

基础，但有别于传统修辞学。本课程作为引论重在引导留学生基本了解传统汉

语修辞学，初步接触语言理论指导下的汉语修辞学体系，使学生了解修辞学所

关注的不只是语言的某一个组成部分，而是综合地研究语言所有的组成部分的

运用，包括词语的运用，不同结构、不同句型的表达效果，以及语音在修辞中

的作用等。引导学生不再仅仅局限于学习语音、词汇或语法本身的系统和规律，

而是更多去重视怎样运用具有不同表达效果的词语、句子、声音来有效地表达

自己的思想感情。 

 

*课程简介（Description） 

An Introduction to Modern Rhetoric is a selective course for all undergraduates of 
Chinese majors during the 8th semester. Modern rhetoric is based on modern 
linguistics as the theoretical basis, to distinguish from the language and speech of 
rhetoric, rhetorical methods and modern linguistics the rhetoric of the division, it is 
based on the traditional rhetoric, but is different from the traditional rhetoric. This 
course is an introduction is to guide students in the basic understanding of 
traditional Chinese rhetoric on the initial contact with the rhetorical system under 
the guidance of the theory of language, so that students understand the rhetoric 
concerned not just the language of a part of a comprehensive study of the language 
use but all the components, including the use of words. The effect of expression of 
different structures and patterns, as well as the role of rhetoric in speech. In order 



to guide the students are no longer confined to the learning system and rules of 
pronunciation, vocabulary or grammar itself, but more attention to how to use the 
different effects of expression of words and sentences, sound to effectively express 
their thoughts and feelings.  

课程教学大纲（course syllabus） 

*学习目标(Learning 
Outcomes) 

 

1. 初步了解修辞学的历史、修辞研究的任务和对象（A1） 

2. 初步了解修辞与语法、逻辑的关系（A2） 

3. 基本掌握汉语词汇修辞、句子修辞和修辞格的相关知识（A5.2） 

4. 具有初步分析汉语作品中一般修辞现象的能力（B2） 

5. 提高汉语表达和运用的层次（B1,C4） 

 

*教学内容、进度安排及

要求 

(Class Schedule 

& Requirements) 

教学内容 学时 教学方式 作业及要求 基本要求 考查方式 

第一讲 

修辞与修辞

学概说 

2 讲授 

了解修辞的

概念和发展

简史 

认真学

习讲义

中的理

论框架，

仔细研

读范文

材料，重

视修辞

分析和

运用 

提问、课

堂报告 

第二讲 

词语的选用、

移用、代用、

仿用及词语

的配合 

2 讲授、讨论 

初步了解词

语修辞的种

类和运用 

第三讲 

句子的修辞

（1） 

2 讲授 
掌握句子的

类型 

第四讲 

句子的修辞

（2） 

2 讲授、讨论 

初步了解句

子的选择和

组合 

第五讲 

修辞格（1） 
2 讲授 

能够分析和

运用常见的

汉语修辞格 

第六讲 

修辞格（2） 
2 讲授、讨论 

第七讲 

修辞格（3） 
2 讲授、讨论 

期末考试 2   

 

 

*考核方式 
(Grading) 

笔试：课程考试（70%）；平时表现（30%） 

*教材或参考资料 
(Textbooks & Other 

Materials) 

教材：自编讲义 

参考：现代修辞学，王德春、陈晨，江西教育出版社，1989 



其它 

（More） 
 

备注 

（Notes） 
 

备注说明： 

1．带*内容为必填项。 

2．课程简介字数为300-500字；课程大纲以表述清楚教学安排为宜，字数不限。 
 


